

March 20, 2025

The Honourable Rachel Bendayan  
Minister of Immigration, Refugees and Citizenship  
House of Commons  
Ottawa, ON  
K1A 0A6

Minister Bendayan:

*\*La version française suit\**

The recent restrictions and cutbacks to immigration streams in Canada threatens the short-term and long-term viability of the Miramichi region of New Brunswick. The Miramichi Regional Multicultural Association (MRMA), and our thousands of members (which includes life-long residents along with newcomers), wishes to go on the record in opposition to these recent immigration reductions. This is an open letter requesting that the federal government reconsider and roll back reductions to its immigration streams, including the Atlantic Immigration Project (AIP) and the Provincial Nominee Program (PNP), as well as those streams involving international students and temporary foreign workers.

The MRMA is a bilingual immigrant services organization serving Northumberland County in northeastern New Brunswick. MRMA officially represents our region's efforts to attract and support newcomers. MRMA's coverage area includes the City of Miramichi, and several outlying municipalities and villages as well as three First Nations.

After decades of decline, this region of New Brunswick has grown tremendously over the last few years, thanks in large part to immigration. The implementation of the Atlantic Immigration Pilot Program in 2017 provided the type of program that our region needed to attract and retain immigrants. MRMA was very pleased when AIP became a permanent immigration stream.

Besides newcomers under AIP, we have been able to welcome hundreds of newcomers to our region as international students, provincial nominees and through temporary foreign worker programs. And while the Miramichi area did not have a Ukrainian presence prior to the Russian invasion of that country, our region has now become home to a bustling Ukrainian population.

Miramichi has transitioned from a region in decline to one that is thriving with hundreds upon hundreds of newcomers from around the world. Newcomers have become part of the fabric of our community and are actively contributing to our economy. Miramichi is truly a multicultural region that can be held out as an example of the positive impacts that can take place when a community embraces immigration and multiculturalism.

It has long been recognized and accepted that our region, province and country are experiencing a demographic crisis. The Miramichi region is especially vulnerable to the sorts of labour shortages and service reductions that befall communities with an aging population.

David Campbell, former chief economist for the Province of New Brunswick, has studied the demographic crisis in the Miramichi region with data available from Statistics Canada. Mr. Campbell found that the population of Northumberland County and its main municipalities have been losing population and aging faster than Canada as a whole. In the 1970s, the median age in Northumberland County was similar to the national average. But since that time, there has been a wide and growing gap. The median age in Northumberland County was 49.1 in 2016 while it was only 41.2 across the country. In other words, the average Northumberland County resident is 19 percent older than the average Canadian.

Recent immigration gains in attracting young people and young families are having positive effects on helping to close this gap, but our region still lags behind most of Canada in terms of the median age of our population. And considering that this demographic crisis is continuing to unfold, immigration cuts run counter to what our region needs to prosper.

While we are certain newcomers will continue to come to our region, the reasonable expectation is that recent momentum in attracting and retaining immigrants will be severely tempered. Our region will fall far short of satisfying the current needs that exist in our labour force. Health care, construction and staffing for our region's small businesses will all suffer.

Locally, we foresee immigration cuts initiating a spate of businesses to reduce their hours of operation or even close permanently. These job losses will affect newcomers and life-long residents alike. We foresee hospital wait times stagnating and even increasing due to staffing shortages. Immigration cuts will stifle services and business growth throughout our province, and it will impact small centres such as ours with vigour.

It will be as if the clock is being turned back to a time when smaller Canadian regions struggled to attract and retain newcomers. These immigration cuts will usher in the return of smaller centres losing out to larger centres when it comes to attracting and retaining newcomers.

Our region has worked extremely hard over the last 10 years to create a welcoming atmosphere of growth and development. Immigration cuts counter our community's efforts to implement our population growth strategy for the Miramichi region and will ultimately render such population growth efforts useless. The risk now exists that we return to being a region in decline, and that will benefit absolutely no one.

Further to rolling back the cuts to immigration, we are also urging all levels of government to expand and improve family-friendly policies and programs that will enable more people to enter and stay in the workforce. We need to be working on solutions that are designed to expand the labour force, rather than contract it.

The current situation is the result of a legacy of inaction which cannot be corrected through short-term immigration reductions. It is misleading to attribute the current housing and health care crises to recent increases in immigration. We consider such claims to be disinformation.

Discounting recent immigration, a crisis in housing and health care already existed in our nation, and in our region. For instance, Miramichi's low vacancy rate pre-dates our recent population growth. And our local hospital's emergency room had excessive waiting times prior to experiencing population growth.

Logically, population growth is going exacerbate such issues but one must not get distracted from the fact that the last few decades have seen little successful action taken to directly address the core problems. Solutions are not going to lie in stemming population growth, but rather in our leaders' gathering the political will to directly address housing and health care.

Sadly, the cutbacks and blaming newcomers for societal ills rather than successive decades of government inaction will feed xenophobia. It is widely accepted that newcomers have enriched our region, but we have seen an increase in anti-immigrant views not only on social media, but in conversations at grocery stores and hockey rinks. The federal government placing blame for our housing and health care problems on newcomers is empowering some people to feel like they can openly castigate immigrants for society's problems.

Canada must position itself at the forefront of nations in attracting and retaining immigrants. An advantageous opportunity is opening for Canada to set itself apart and become a welcoming and desirable country among people from around the world who are looking for a new home. Our country is looking for leaders who can meet the occasion and implement solutions to long-standing issues that rightfully concern Canadians. We do not need to cut off newcomers because of these issues – we need newcomers because they can help us solve these issues.

Les récentes restrictions et compressions imposées aux flux d'immigration au Canada menacent la viabilité à court terme et à long terme de la région de Miramichi, au Nouveau-Brunswick. L'association régionale multiculturelle de Miramichi (ARMM) et ses milliers de membres (qui comprennent les résidents à vie ainsi que les nouveaux arrivants), souhaite exprimer publiquement leur opposition aux récentes réductions de l'immigration. Il s'agit d'une lettre ouverte demandant que le gouvernement fédéral reconsidère et annule les réductions de ses volets d'immigration, y compris le Programme d'immigration au Canada Atlantique (PICA) et le Programme des candidats des Nouveau-Brunswick (PCNB), ainsi que les volets concernant les étudiants internationaux et les travailleurs étrangers temporaires.

L'ARMM est une organisation bilingue de services aux immigrants qui dessert le comté de Northumberland dans le nord-est du Nouveau-Brunswick. L'ARMM représente officiellement les efforts de notre région pour attirer et soutenir les nouveaux arrivants. La zone de couverture du ARMM comprend la ville de Miramichi, ainsi que plusieurs municipalités et villages périphériques et trois Premières nations.

Après des décennies de déclin, cette région du Nouveau-Brunswick a connu une croissance phénoménale au cours des dernières années, en grande partie grâce à l'immigration. La mise en œuvre du Programme pilote d'immigration au Canada Atlantique en 2017 a fourni le type de programme dont notre région avait besoin pour attirer et retenir les immigrants. L'ARMM a été très heureux lorsque le PICA est devenu un flux d'immigration permanent.

Outre les nouveaux arrivants dans le cadre de PICA, nous avons pu accueillir des centaines de nouveaux arrivants dans notre région à titre d'étudiants internationaux, de candidats provinciaux et par l'entremise de programmes de travailleurs étrangers temporaires. Et alors que la région de Miramichi n'avait pas de présence ukrainienne avant l'invasion russe de ce pays, notre région est maintenant devenue le foyer d'une population ukrainienne animée.

Miramichi est passé d'une région en déclin à une région prospère avec des centaines de nouveaux arrivants du monde entier. Les nouveaux arrivants font partie intégrante de notre collectivité et contribuent activement à notre économie. Miramichi est vraiment une région multiculturelle qui peut être présentée comme un exemple des effets positifs qui peuvent avoir lieu lorsqu'une communauté adopte l'immigration et le multiculturalisme.

Il est reconnu et accepté depuis longtemps que notre région, notre province et notre pays connaissent une crise démographique. La région de Miramichi est particulièrement vulnérable aux pénuries de main-d'œuvre et aux réductions des services qui touchent les collectivités dont la population vieillit.

David Campbell, ancien économiste en chef de la province du Nouveau-Brunswick, a étudié la crise démographique dans la région de Miramichi à l'aide des données disponibles de Statistique Canada. M. Campbell a constaté que la population du comté de Northumberland et ses principales municipalités ont perdu leur population et vieillissent plus rapidement que le Canada dans son ensemble. Dans les années 1970, l'âge médian du comté de Northumberland était semblable à la moyenne nationale. Mais depuis cette époque, il y a eu un écart important et croissant. L'âge médian dans le comté de Northumberland était de 49,1 ans en 2016 alors qu'il n'était que de 41,2 ans à l'échelle du pays. En d'autres termes, le résident moyen du comté de Northumberland est 19 % plus âgé que la moyenne canadienne.

Les gains récents en matière d'immigration pour attirer les jeunes et les jeunes familles ont des effets positifs sur la réduction de cet écart, mais notre région est toujours à la traîne par rapport à l'âge médian de notre population. Et comme cette crise démographique ne cesse de se développer, les réductions des migrations vont à l'encontre de ce dont notre région a besoin pour prospérer.

Même si nous sommes certains que les nouveaux arrivants continueront de venir dans notre région, on peut raisonnablement s'attendre à ce que l'élan récent d'attraction et de rétention des immigrants soit sérieusement tempéré. Notre région sera loin de satisfaire les besoins actuels de notre main-d'oeuvre. Les soins de santé, la construction et le personnel des petites entreprises de notre région en souffriront tous.

Localement, nous prévoyons des réductions de l'immigration qui déclencheront une vague d'entreprises pour réduire leurs heures d'ouverture ou même fermer définitivement. Ces pertes d'emplois affecteront les nouveaux arrivants et les résidents à vie. Nous prévoyons que les temps d'attente à l'hôpital stagneront et même augmenteront en raison des pénuries de personnel. Les compressions en matière d'immigration étoufferont la croissance des services et des entreprises dans toute notre province, et elles auront une forte incidence sur les petits centres comme le nôtre.

On aura l'impression de remonter le temps jusqu'à une époque où les petites régions canadiennes avaient du mal à attirer et à retenir des nouveaux arrivants. Ces compressions de l'immigration entraîneront le retour des petits centres qui perdent du terrain face aux grands centres lorsqu'il s'agit d'attirer et de retenir les nouveaux arrivants.

Notre région a travaillé très fort au cours des 10 dernières années pour créer une atmosphère accueillante de croissance et de développement. Les compressions en matière d'immigration vont à l'encontre des efforts déployés par notre collectivité pour mettre en œuvre sa stratégie de croissance démographique dans la région de Miramichi et, au bout du compte, rendront ces efforts inutiles. Le risque existe maintenant que nous revenions à être une région en déclin, et cela ne profitera absolument à personne.

En plus de réduire les compressions dans le domaine de l'immigration, nous exhortons également tous les ordres de gouvernement à élargir et à améliorer les politiques et les programmes favorables aux familles qui permettront à un plus grand nombre de personnes d'entrer sur le marché du travail et d'y demeurer. Nous devons travailler à des solutions conçues pour accroître la main-d'œuvre plutôt que de la réduire.

La situation actuelle est le résultat d'un héritage d'inaction qui ne peut être corrigé par des réductions à court terme de l'immigration. Il est trompeur d'attribuer les crises actuelles en matière de logement et de soins de santé aux récentes augmentations de l'immigration. Nous considérons que de telles allégations constituent de la désinformation.

Sans compter l'immigration récente, une crise du logement et des soins de santé existait déjà dans notre pays et dans notre région. Par exemple, le faible taux de vacance de Miramichi est antérieur à la croissance démographique récente. Et la salle d'urgence de notre hôpital local avait des temps d'attente excessifs avant de connaître une croissance démographique.

Logiquement, la croissance démographique va exacerber ces problèmes mais il ne faut pas se laisser distraire par le fait que les dernières décennies ont vu peu de mesures efficaces prises pour s'attaquer directement aux problèmes fondamentaux. Les solutions ne consisteront pas à enrayer la croissance démographique, mais plutôt à réunir la volonté politique de nos dirigeants pour s'attaquer directement au logement et aux soins de santé.

Malheureusement, les compressions et le blâme des nouveaux arrivants pour les maux de la société plutôt que des décennies successives d'inaction du gouvernement alimenteront la xénophobie. Il est généralement admis que les nouveaux arrivants ont enrichi notre région, mais nous avons constaté une augmentation des opinions anti-immigrants non seulement sur les médias sociaux, mais aussi dans les conversations qui ont lieu dans les épiceries et les patinoires de hockey. Le gouvernement fédéral attribuant la responsabilité de nos problèmes de logement et de santé aux nouveaux arrivants donne à certaines personnes le sentiment qu'elles peuvent ouvertement critiquer les immigrants pour les problèmes de la société.

Le Canada doit se positionner à l'avant-garde des nations pour attirer et retenir les immigrants. Le Canada a l'occasion de se démarquer et de devenir un pays accueillant et désirable pour les gens du monde entier qui cherchent une nouvelle maison. Notre pays est à la recherche de leaders qui peuvent faire face à l'occasion et mettre en œuvre des solutions aux problèmes de longue date qui préoccupent les Canadiens à juste titre. Nous n'avons pas besoin d'interrompre les nouveaux arrivants à cause de ces problèmes – nous avons besoin des nouveaux arrivants parce qu'ils peuvent nous aider à résoudre ces problèmes.

Sincerely,



Yuliia Kondratska  
*President*  
*Miramichi Regional Multicultural Association*

cc: Jake Stewart, Member of Parliament – Miramichi-Grand Lake  
  
Michelle Conroy, Member of the Legislative Assembly – Miramichi East  
  
Sam Johnston, Member of the Legislative Assembly – Miramichi Bay-Neguac  
  
Mike Dawson, Member of the Legislative Assembly – Miramichi West